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PROTOKÓŁ NR XXX/2017 

XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 zwołanej w trybie nadzwyczajnym 

28 kwietnia 2017 roku, godz. 1200 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXX zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zgodnie z zaproszeniem otwieram XXX sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014 – 2018 

zwołaną w trybie nadzwyczajnym.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na podstawie listy 

obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego obecnych na sali jest  

19 radnych, wobec czego Sejmik jest władny do podejmowania prawomocnych uchwał. Tradycyjnie 

przypominam o głosowaniu za pomocą urządzeń, które leżą na stole i by przez pomyłkę nie zabierać  

ze sobą tych urządzeń poza salę, bądź też w inne miejsca na sali. Mówię o tym systemie, który potrafi 

być rozprzężony. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
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Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.   

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Na podstawie art. 21 ust. 7 ustawy z 5 czerwca o samorządzie województwa i Statutu Województwa 

Lubuskiego przyjętego stosowną uchwałą, 26 kwietnia 2017 r. został złożony przez radnych wniosek  

o zwołanie sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie nadzwyczajnym. Ten wniosek jest dołączony 

do materiałów. Zgodnie z przepisami ustawy oraz Statutu, sesję w trybie nadzwyczajnym zwołuje 

Przewodniczący Sejmiku na pisemny wniosek co najmniej 1/4 ustawowego składu Sejmiku. Sesja 

nadzwyczajna powinna się odbyć w terminie nie przekraczającym 7 dni od daty złożenia wniosku. Nikomu 

z Państwa nie chcieliśmy zakłócać tak zwanego długiego weekendu majowego. Szanowni Państwo Radni 

złożyli ten wniosek, który był związany z prośbą Zarządu o pilne rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej województwa lubuskiego na rok 2017 i Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029. To jest związane z możliwością 

niezakłóconego pozyskania przez województwo znacznych kwot dofinansowania dla dwóch naszych 

jednostek, czyli Teatru im. Leona Kruczkowskiego, Lubuskiego Teatru w Zielonej Górze i Muzeum Ziemi 

Lubuskiej w Zielonej Górze. Jak Państwo wiecie, musimy zabezpieczyć udział, czy też wkłady własne  

na inwestycje, które będą finansowane ze środków centralnych. Pani Marszałek chyba dwukrotnie,  

czy trzykrotnie informowała, jakie inwestycje w naszym województwie z zakresu środków centralnych 

dostaną wsparcie unijne. Szanowni Państwo Radni, zostaliście powiadomieni zgodnie ze statutem  

i otrzymaliście Państwo zaproszenia łącznie z porządkiem obrad drogą mailową i raz jeszcze bardzo 

dziękuję za frekwencję większą niż wcześniej planowaliśmy. Niektórzy z Państwa zmienili swoje zamiary. 

Projekty uchwał dzisiejszej sesji zostały umieszczone na stronie sejmik.lubuskie.pl w dniu 26 kwietnia. 

Chciałem zapytać Państwa, czy do proponowanego porządku obrad macie Państwo jakieś uwagi? Nie 

widzę, a zatem poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad, 

proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się 

wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych.  

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

A zatem porządek został uchwalony. Dziękuję bardzo. Stosowny wniosek został tutaj złożony. Myślę,  

że nie muszę Państwu tego wniosku cytować jest on dołączony do materiałów.  
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Wniosek o zwołanie sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie nadzwyczajnym stanowi załącznik 

nr 3 do protokołu.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Punkt 3. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2017 rok – druk nr 479/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Jest też obecna nowa Zastępca Dyrektora 

Departamentu Infrastruktury Społecznej Pani Izabela Kumor-Pilarczyk. Niestety nie wiem jak Pani 

wygląda, aha jest Pani, tak. To jest nowy zastępca. Witamy Panią, życzymy powodzenia w pracy 

merytorycznej departamentu. Szanowni Państwo, zatem przechodząc do spraw merytorycznych 

chciałbym zapytać, czy w tej sprawie, w sprawie tej pierwszej uchwały dotyczącej zmiany budżetu 

województwa na rok 2017 są jakieś wystąpienia klubowe? Są jakieś Państwa pytania uwagi w tej kwestii? 

Szanowni Państwo, chciałem jednocześnie wyjaśnić Państwu, bo być może niektórzy zadają sobie  

po cichu to pytanie, że zgodnie z § 45 ust. 8 Statutu Województwa Lubuskiego, projekt uchwały 

spełniający wymogi formalne, może być w nagłych wypadkach przedłożony przez projektodawcę na sesji 

z pominięciem trybu określonego w ust. 4, czyli z pominięciem skierowania projektu uchwały  

do zaopiniowania komisji merytorycznej. Odpowiednio do zapisu Statutu Sejmik decyduje w głosowaniu 

o jego rozpatrzeniu, bądź odesłaniu do zaopiniowania przez komisję. Zgodnie z powyższym zapisem 

Statutu w tej chwili chciałbym poddać pod głosowanie właśnie tego trybu zmiany uchwały budżetowej bez 

opiniowania przez merytoryczną komisję Sejmiku. Myślę, że temat jest tak ogólny i tak w jakiejś mierze 

lapidarne, że w tym trybie możemy to przeprowadzić. Zatem zapytam. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozpatrzeniem uchwały bez opiniowania jej przez komisję merytoryczną, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. Dziękuję bardzo.   

W głosowaniu wzięło 20 radnych. 

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że procedurę, ten tryb Państwo zaakceptowali. 
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Szanowni Państwo, zatem myślę, że Panią Skarbnik poprosimy jednak o krótkie wprowadzenie do tego, 

by krótko wyjaśnić. Pani Marszałek, przepraszam bardzo. Pani Marszałek bardzo proszę o wyjaśnienie. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję, Panie Przewodniczący. 

Dziękuję Państwu za udział w dzisiejszej sesji. Niestety nie mogliśmy przedstawić, w normalnym trybie 

na sesji, która się odbyła, tych kwot ostatecznych do zmiany w budżecie 2017 i w Wieloletnim Planie 

Finansowym. Procedowaliśmy cały czas nad tym licząc dokładnie kwoty do projektów i niestety załącznik, 

którym jest oświadczenie Zarządu w sprawie zapewnienia wkładu własnego do projektu jest dosyć 

rygorystyczny. Nie może być to oświadczenie woli Zarządu, to oświadczenie musi wynikać z uchwały 

Sejmiku. Zanim Pani Skarbnik przedstawi w szczegółach, jak to jest w poszczególnych latach, ja tylko 

krótko powiem Państwu, o co chodzi. I tak jak Państwo przeczytaliście, są to dwa projekty – modernizacja 

teatru i muzeum. Dwa projekty, które uzyskały pozytywną opinię Ministra Kultury, dlatego pozwoliliśmy 

sobie też na zwołanie sesji w trybie nadzwyczajnym, bo nie możemy zmarnować takiej szansy uzyskania 

dofinansowania. Oczywiście będzie jeszcze konkurs, ale ta pozytywna opinia Ministra Kultury przesądza 

jak gdyby o takiej specjalnej promesie dla tych projektów. I tak ostateczne kwoty, które tak na gorąco 

zostały wyliczone. To jest muzeum, modernizacja muzeum i rozbudowa muzeum projekt całkowity. 

Całkowita jego wartość, przypomnę że wcześniej mówiliśmy o kwocie 15 mln, jest to kwota 18 mln  

267 tys. Wkład rozłożony na lata 2017-2021 samorządu to jest kwota 5 mln 993 tys. 523. Negocjujemy  

z miastem również środki, które uzyskamy w tym czasie, w tych latach z miasta Zielona Góra w ramach 

refundacji. Niemniej jednak to Samorząd Województwa gwarantuje już dzisiaj w uchwale tej wieloletniej 

zapewnienie wkładu własnego. Druga inwestycja, też w obszarze dziedzictwa kultury jest to inwestycja  

w naszym teatrze. Wartość projektu już to jest ta kwota ostateczna, która będzie złożona w konkursie,  

to jest 13 mln 045 tys.160 zł i wkład zapewniony przez samorząd 4 mln 601 w latach 2017-2021. W tej 

uchwale zmieniającej zapisy na 2017 rok jest to niewielka korekta. Natomiast cała kwota praktycznie jest 

rozłożona na lata do 2020 roku plus trwałość projektu. Uważam,  że to naprawdę historyczna szansa, 

żeby te inwestycje zrealizować z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. To nie tylko jest 

pozytywna opinia Ministra Kultury, ale również Ministra Rozwoju, ponieważ uzyskaliśmy odpowiedź  

w międzyczasie, między sesjami od Ministra Rozwoju, który zapewnił nas o wpisaniu sześciu inwestycji 

pozytywnie zaopiniowanych. Te dwie należą do kompetencji samorządu, ale sześć inwestycji, które będą 

realizowane w zakresie dziedzictwa kultury na terenie naszego województwa uzyskało zgodę Ministra 

Rozwoju na wpisanie do Kontraktu Terytorialnego. Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję za bardzo 

rzetelne wyjaśnienie. Myślę, że Pani Skarbnik nie musi tutaj już rozszerzać. Natomiast ja zapytam 

Państwa Radych, może macie Państwo jakieś pytania, wtedy Pani Skarbnik i Pani Marszałek 

odpowiedzą. Pan Radny Kościk bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pytanie mam do Pani Marszałek. Czy  

te pieniądze, odpowiedź na to padła, ale myślę, że warto w sposób szczególny jakby podkreślić tę kwestię. 

One pochodzą powiedzmy z puli środków regionalnych, czy zewnętrznych centralnych? Bo to jest istotna 

kwestia. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak faktycznie odpowiedziałam już,  

że będziemy starać się o środki z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, więc są to środki 

z programów centralnych. Jest to niesłychanie ważne dla nas, ponieważ te środki również zapewnialiśmy 

na te inwestycje w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego, więc inne zadania będą mogły 

uzyskać dofinansowanie w większym zakresie w ramach naszego regionalnego programu. Oczywiście 

też jeszcze podkreślam, że jest ten tryb konkursowy, więc musimy mieć bardzo dobry projekt, ale robimy 

wszystko i dziękuję właśnie dla Państwa za też gotowość i kworum na dzisiejszej sesji. Robimy wszystko, 

żeby z programów krajowych dla Lubuskiego jak najwięcej środków ściągnąć. Już dzisiaj Państwa 

zapraszam wszystkich, 29 maja odbędzie się tutaj w tej sali, konferencja na temat możliwości aplikowania 

o pieniądze krajowe z programów krajowych, ponieważ zrobiliśmy ewaluację, z której wynika, że lubuskie 

sobie z tym nie radzi, jeżeli chodzi o pozyskiwanie pieniędzy z krajowych. Chodzi mi o przedsiębiorców  

i najlepiej jest w Polsce cyfrowej, jednak cyfryzację bardzo mocno promujemy w naszym regionie. 

Wykonaliśmy światłowody i tutaj gro przedsiębiorców umie korzystać z Programu Cyfrowa Polska  

i zdobywa pieniądze na tą ostatnią milę. Na ten temat będzie konferencja 19 maja w Lubuskim Centrum 

Winiarstwa z udziałem Ministra Cyfryzacji. Państwa też zapraszam na tą konferencję, na temat 

możliwości uzyskania dofinansowania w tej perspektywie z Programu Cyfrowa Polska. Natomiast 29 maja 

Program Wiedza i Rozwój, Program Inteligentny Rozwój, Program Operacyjny Infrastruktura  

i Środowisko. Zaprosiliśmy ministrów, ewentualnie ich przedstawicieli będzie to naprawdę robocze, 

zapowiada się dobre spotkanie. Chcemy wzbogacić kontrakt terytorialny, w którym zakładamy inwestycje 

o wartości 12 mld złotych o jeszcze większe środki finansowe. A wiem, że jest to możliwe. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Przy 

okazji bardzo proszę Panią dyrektor Teresę Sekułę, żeby te zaproszenia przekazać Państwu Radnym  

możliwie szybko najlepiej jeszcze dzisiaj czy też tuż na początku maja, drogą mailową, tak żebyście  
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Państwo mogli sobie zaplanować. I jeśli was to interesuje wziąć udział w obu z wymienionych 

spotkaniach. Czy Państwo Radni mają jakieś inne pytania? Nie widzę. A zatem wobec ich braku, projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na rok 2017 – druk 

nr 479/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał,  proszę 

nacisnąć przycisk  niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam że Sejmik uchwałę podjął.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Uchwała Nr XXX/467/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 28 kwietnia 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi załącznik nr 9  

do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk nr 480/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecna Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego oraz Pani Izabela Kumor-Pilarczyk –  Zastępca 

Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie są jakieś wystąpienia klubowe? 

Jeśli nie ma, to Szanowni Państwo i tak jak poprzednio powiedziałem, w przypadku tego projektu mamy 

analogiczną sytuację. Zgodnie z art. 45 ust. 8 Statutu Województwa Lubuskiego, projekt uchwały  

spełniający wymogi formalne może być w nagłych przypadkach przedłożony przez projektodawcę na sesji 

z pominięciem trybu określonego w ust. 4, czyli z pominięciem skierowania projektu uchwały  

do zaopiniowania komisji merytorycznej. Odpowiednio do zapisu Statutu, Sejmik decyduje w głosowaniu 

o jego rozpatrzeniu, bądź odesłaniu do zaopiniowania przez komisję Sejmiku. Szanowni Państwo, 

zgodnie z powyższym zapisem Statutu w tej chwili odbędzie się głosowanie w sprawie trybu rozpatrzenia 

projektu uchwały o dokonanie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2017-2029 – druk 480/17, 

bez opiniowania go przez merytoryczną komisję Sejmiku. Kto z Państwa Radnych jest za rozpatrzeniem 

uchwały bez opiniowania jej przez komisję merytoryczną, proszę nacisnąć przycisk  zielony „T”. Kto jest 
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przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Państwo Radni zaakceptowali ten tryb.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Stosownie do szerokich wyjaśnień, czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do kwestii, która była 

omawiana przy rozpatrzeniu zmian w budżecie? Nie ma. A zatem jeśli nie ma, Szanowni Państwo,  

to projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województw 

Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk 480/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za przyjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 20 radnych. 

20 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam że Sejmik uchwałę przyjął.  

Bardzo Państwu dziękuję. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Uchwała Nr XXX/468/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 28 kwietnia 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 stanowi 

załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Punkt 5. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W okresie 

międzysesyjnym, do dnia 20 kwietnia 2017 roku, do Biura Sejmiku wpłynęły dwie interpelacje Pani 

Małgorzaty Gośniowskiej-Koli, w sprawie Centrum Winiarstwa w Zaborze i zatrudnienia pracowników  

w Urzędzie Marszałkowskim oraz obsługi prawnej na potrzeby Urzędu. Szanowni Państwo, jeszcze raz 

przypominam o obowiązku złożenia w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia br. Przewodniczącemu 

Sejmiku, czyli mówiącemu te słowa, oświadczeń majątkowych w dwóch egzemplarzach, wraz z kopią 

zeznania o wysokości osiągniętego dochodu w roku podatkowym, wraz z załącznikami, jeśli będą, za rok 

poprzedni. Szanowni Państwo, chciałbym Państwa poinformować również, że kolejna sesja ma się odbyć 
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22 maja o godzinie 11:00. Chciałem Państwa również poinformować i zaprosić, na wniosek Pana 

Marszałka Jędrzejczaka, 24 maja o godzinie 11:00 w sali prasowej, tak zwanym „Akwarium”, odbędzie 

się prezentacja Planu Zagospodarowania Województwa lubuskiego. Wraz z firmą Budplan, specjalnie dla 

radnych. Bardzo Państwa proszę o to, by przyjść, zadać pytanie, zapoznać się z tym planem wcześniej, 

bo to jest okres konsultacji społecznych, a Sejmik prawdopodobnie na wrześniowej sesji będzie ten plan 

przyjmował. Prawdopodobnie - wszystko zależy od stanu konsultacji. Chciałem jednocześnie Państwa 

Radnych poinformować, którzy są członkami Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa, 

że 7 czerwca o godzinie 10:00 w Bad Freienwalde odbędzie się takie samo spotkanie z właściwą komisją 

Landtagu Brandenburgii, jakie odbyło się u nas w Zaborze. Wszystkich, a wszyscy członkowie tej komisji 

byli obecni w Zaborze. Patrzę tutaj na Pana Grabarka, Pana Balcerzaka, Pana Kruczkowskiego, Pana 

Fedko, nie ma Ciemnoczołowskiego, Panią Dereń, chyba wszystkich wymieniłem z komisji, proszę  

o niezawodny udział, wyjazd i przygotowanie się stosowne do załączonego programu. Pan Radny 

Klaudiusz Balcerzak ma jakieś pytanie, jakąś sprawę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Mogę teraz? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Tak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Szanowny Zarządzie, 

Szanowni Radni. Jest problem związany z zatrudnieniem Ukraińców w firmach polskich. Jak doskonale 

Państwo wiecie, 11 maja Unia Europejska znosi wizy dla mieszkańców Ukrainy. I dobrze się stało,  

że program rozwoju szkół zawodowych jest bardzo poważnie traktowany przez Zarząd Województwa.  

Ja osobiście proszę wręcz, żeby tym problemem się zająć, bo w rozmowie z Ukraińcami, a w środowisku 

sławskim jestem dosyć dużo znany. W środowisku sławskim Ukraińców jest około 2 tys., to co drugi mówi 

- tylko czeka aż będą wizy do Unii Europejskiej. Natomiast chcę Państwu powiedzieć, że bardzo 

negatywny stosunek do pracowników polskich, którym nie bardzo można zarobić w firmach polskich,  

bo Ukrainiec jest tańszy. On nie ogranicza czasu pracy żywej i to jest wielki, wielki problem. Za chwilę 

Ukraińcy odpłyną i pytanie, kto zostanie w tych dużych zagłębiach przemysłowych jako pracownik 

fizyczny? Pani Marszałek, wyczytałem też w gazecie o powołaniu szkół przemysłu spożywczego  

w Zielonej Górze. Gratuluję. Jak trzeba będzie raz w tygodniu jakiś wykład zrobić dla młodzieży, jak ważny 

jest zawód, który otwiera drogę do wszystkich pozostałych awansów, to bardzo proszę, żeby Urząd 

Marszałkowski i Sejmik tą sprawą się bardzo mocno zajął i  promował pracę dla młodych Polaków, którzy 

uczą się tutaj. Tutaj powinni zdobyć pracę, tu powinni awansować i godnie zarabiać. Dziękuję Państwu 

bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Cieszę się, że ten temat znowu wybrzmiał  

na sesji. Przypomnę, że jakiś czas temu zgłaszałem interpelację w zakresie właśnie, generalnie mówiąc, 

pobytu Ukraińców, jako pracowników, na terenie województwa lubuskiego. Ponieważ to jest naprawdę 

duży problem - duży problem. Chciałbym zaproponować Panu Przewodniczącemu, Pani Marszałek, 

żebyśmy może jakiś z punktów na kolejnej, czy następnej z kolei sesji poświęcili tej kwestii. Możemy 

zaprosić szefa Państwowej Inspekcji Pracy, przedstawiciela Wojewody, przedstawiciela Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy. I o tej kwestii Wojewody Lubuskiego, Sanepidu i o tej kwestii po prostu porozmawiać. Tak 

jak powiedziałem, tam jest wiele kwestii bardzo złożonych. Myślę, że zainteresowanie się Sejmiku  

tą sprawą będzie jak najbardziej na czasie i będzie to wyprzedzanie pewnych kwestii, przed którymi 

możemy za chwilę stanąć. Tak jak powiedziałem, bo to nie jest tylko kwestia zatrudniania, to jest także 

kwestia tego, że za chwilę obywatele Ukrainy będą korzystać z możliwości poruszania się po całej Europie 

bez wiz. Prawdopodobnie te kilkanaście tysięcy Ukraińców pracujących tutaj, a więc na terenie przy 

granicy z Niemcami, za chwilę dostaną zdecydowanie lepsze oferty pracy po drugiej stronie Odry.  

Co zrobi nasz pracodawca, kiedy nagle z dnia na dzień zabraknie tylu ludzi na terenie województwa 

lubuskiego? To są naprawdę istotne kwestie, więc proponuję Panie Przewodniczący, żebyśmy  

się po prostu nad tymi sprawami pochylili przy okazji którejś z sesji, zapraszając przedstawicieli 

wszystkich instytucji, którym ta kwestia z tytułu kompetencji prawnych, kompetencji zarządzających, 

decyzyjnych jest jakby przypisana. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Propozycja jest 

dobra, zwrócę się do Pani Minister Rafalskiej i Pana Ministra Błaszczaka, bo odbywanie tej debaty bez 

udziału resortów odpowiedzialnych za politykę w tej mierze byłoby trochę bezcelowe. Ale rzeczywiście 

zastanowimy się nad tym, by nie odbijać piłeczki, tylko rzeczywiście podjąć. Pan Radny Jędrzejczak. 

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący, jeżeli 

będzie taka decyzja o zwołaniu tego typu sesji, to dobrze by było, żeby strona rządowa, bo to ona 

odpowiada za to wszystko, co Pan Radny Kościk przed chwileczką mówił, żeby była uprzejma 

przedstawić wszystkie warunki, na jakich Ukraińcy otrzymają wizę. Na jak długo, na jakich warunkach  

i jak to się odbywa, jak po tych dwóch i pół miesiącach wracają na Ukrainę, ażeby ponownie czekać  

po wizę i wracać tutaj. Żeby pracodawcy zabrali głos, jak to się odbywa. Zatrudnia się pracownika, szkoli 

się,  a następnie on wraca i znowu się wraca, i tak dalej. Bo to nie jest tak, jak się w opinii publicznej 
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mówi, że oni tu siedzą, pracują i nic -  nie mają żadnych problemów. To jest bardziej skomplikowane  

i  administracja rządowa wcale nie jest przychylna do przyjazdu Ukraińców do Polski, którzy dzisiaj  ratują 

tak naprawdę wiele gałęzi polskiej gospodarki. Dlatego wniosek jest bardzo słuszny. Proponowałbym,  

ażeby przede wszystkim instytucje, które mają i posiadają prawne możliwości przyjmowania 

obcokrajowców w Polsce, żeby przedstawili, jaka jest skala, na jakich zasadach prawnych. Bardzo jest  

to interesujące i myślę, że wiele rzeczy by wyjaśniło o tym, o czym się w Polsce i regionie dużo mówi. 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Pani Radna i Marszałek 

Elżbieta Polak i jeszcze Pan Radny Tomasz Możejko. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Rozmawiamy na ten temat, również 

dzisiaj na posiedzeniu Zarządu i na wcześniejszych Zarządach, akurat w tym tygodniu, bo problem jest 

bardzo istotny i złożony. Pomimo tego, że kompetencje są po stronie rządowej, te takie decyzyjne - 

najbardziej istotne, ale my powinniśmy też sygnalizować o tych problemach, bo praktycznie ich 

doświadczamy każdego dnia. Te problemy - takie codzienne. Zwrócili się do mnie z tym pracodawcy, 

przedsiębiorcy, prosząc, między innymi, o finansowanie szkoleń języka polskiego dla pracowników  

z Ukrainy. Ja poleciłam pracownikom z Departamentu Instytucji Zarządzającej takie renegocjacje 

programu, Regionalnego Programu Operacyjnego, bo są pewne bariery. Ale ponieważ w tej chwili Rząd 

renegocjuje również ustawę wdrożeniową z Komisją Europejską - jest to bardzo dobry czas, żeby 

wstrzymać pieniądze, które mamy olbrzymie na rynek pracy, bo nie musimy przeciwdziałać w tej chwili 

bezrobociu, bo go nie ma. Szkoda pieniędzy na aktywne formy, a te pieniądze właśnie powinny być 

wykorzystane, między innymi, na szkolenia, na adaptację również tych pracowników, którzy tworzą u nas 

w tej chwili PKB. Te szkolenia w zakresie języka polskiego, osobiście uważam, że są jak najbardziej 

potrzebne. I inne jeszcze działania, związane z taką opieką prawną. To sami przedsiębiorcy artykułują, 

taką potrzebę i nie możemy udawać, że takich problemów nie ma, bo tak jak Pan Radny Kościk 

powiedział, za chwilę one będą jeszcze większe w związku z uwolnieniem wiz. Ciekawa jestem 

stanowiska Ministra Rozwoju, ale to od nas właśnie, z regionów powinny płynąć propozycje rozwiązań, 

bo takie mamy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Pan Radny Tomasz 

Możejko, Pan Przewodniczący Mirosław Marcinkiewicz. 
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Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeżeli mogę, to oczywiście rozumiem tutaj Pana 

Klaudiusza Balcerzaka i popieram w jego działaniach. Natomiast sądzę, że na tej debacie, czy spotkaniu, 

nie powinno zabraknąć przedstawiciela Wojewódzkiej Komendy Policji, jak wygląda sytuacja 

bezpieczeństwa w województwie lubuskim, ewentualnie po decyzjach Unii. W kraju następuje wzrost 

średniej i drobnej przestępczości różnych zdarzeń - nie chcę tutaj wymieniać, właśnie związanej  

z napływem obywateli Ukrainy. Ja nie mówię o sprawach związanych z zatrudnieniem, tylko czystych 

działaniach przestępczych. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Przewodniczący 

Mirosław Marcinkiewicz.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, akurat wczoraj wróciłem z Konwentu Przewodniczących Sejmików w Gdańsku, gdzie 

pierwszym tematem była właśnie polityka wobec obcokrajowców, którzy się poruszają. Przedstawiana 

była strategia, którą opracowała i wdrożyła gmina Gdańsk. Ja myślę, że przed właśnie będzie można 

poprosić ich. Ja nie mam, nie zgrywałem tego, ale naprawdę bardzo ciekawe rzeczy, które kompleksowo 

proponują: od nauki języka, po przeróżne inne działania. Ale rzecz, która była zgłaszana tam przede 

wszystkim, to właśnie duże kłopoty ze sprawami wizowymi. Bardzo długie oczekiwanie, wręcz kolejka  

do służb wojewody. Do tego stopnia, że samo miasto zaproponowało jakiś rodzaj wsparcia środkami 

finansowymi, po to, żeby więcej było urzędników, którzy te sprawy rozpatrują. Także ja tylko chciałbym 

zaproponować, skontaktujemy się z kolegami z Gdańska, myślę, że warto będzie też zobaczyć, w jaki 

sposób inni z tym tematem już się uporali, a tam w sposób całkowicie legalny pracuje ponad 30 tys. 

Ukraińców.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Jeżeli można.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Można, tylko prosiłbym, 

żebyśmy dzisiaj nie wyczerpywali tej debaty, którą przygotowujemy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, króciutko. Ja się tylko 

chcę odnieść do Pana Radnego Możejko. Proszę sobie wyobrazić, że ich życie poza pracą to jest tylko 

lokal i piwo. Oni siedzą w pracy, trochę śpią. Rozbudowują lokale, żeby ich trzymać prawie z soboty  

na niedzielę przez całą noc. To jest jedyna ich rozrywka i zaczynają się rozróby i to na wielką skalę.  

A co do rynku, Panie Przewodniczący Mirku, oni nie zatrzymają się tutaj. Proszę z nimi porozmawiać.  




